
Protokół Nr XI/15
z uroczystej sesji Rady Miejskiej w Słupsku, która odbyła się w dniu 27 maja 2015 r.

1. Otwarcie sesji, powitanie gości (początek sesji godz.9.30)

Przewodnicząca Rady Miejskiej w Słupsku Beata Chrzanowska: „Wysoka Rado, Szanowni
Goście! Otwieram jedenastą, siódmej kadencji, sesję Rady Miejskiej w Słupsku. 
(Zawiadomienie radnych o sesji stanowi załącznik Nr 1, a zawiadomienie Prezydenta Miasta
Słupska załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu).
Proszę wszystkich o powstanie. Sztandar Miasta wprowadzić!
(Poczet sztandarowy wprowadził Sztandar Miasta)
Do Hymnu! 
(Chór „Fantazja” wspólnie z uczestnikami sesji odśpiewał  Hymn)
Witam przybyłych  radnych,  a  w imieniu  Wysokiej  Rady witam serdecznie  zaproszonych
gości. 
Swoją obecnością zaszczycili nas dzisiaj Honorowi Obywatele Miasta Słupska: Pani Isabel 
Sellheim (brawa i ks. Jan Giriatowicz (brawa).
Serdecznie witam Senatora Rzeczypospolitej Kazimierza Kleinę (brawa).
Miło mi powitać Z-cę Komendanta Miejskiego Policji w Słupsku  Tomasza Majkowskiego
(brawa)  i  Komendanta  Miejskiego  Państwowej  Straży  Pożarnej  w  Słupsku  Krzysztofa
Ulaszka (brawa).
Serdecznie witam  Rektorów wyższych uczelni słupskich: panią dr inż. Monikę Zajkowską
(brawa) i profesora nadzwyczajnego dr. inż.  Stanisława Szyszko (brawa).
Witam Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy w Słupsku Janusza Chałubińskiego (brawa).
Serdecznie  witam  Przewodniczącego  Zarządu  Regionu  NSZZ  „Solidarność”  w  Słupsku
Stanisława Szukałę z przedstawicielami Związku. (brawa)
Widzę  wiele  znajomych  twarzy  radnych  poprzednich  kadencji  –  dziękuje  za  przybycie,
serdecznie Państwa witam. (brawa)
Witam Prezydenta Miasta Słupska Roberta Biedronia (brawa), jego zastępców, pracowników
samorządowych i wszystkich uczestniczących w dzisiejszej sesji. (brawa)
(Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 3, lista obecności zaproszonych gości stanowi
załącznik Nr 4 i 5, lista obecności radnych kadencji 1990-2014 stanowi załącznik Nr 6 oraz
lista pracowników samorządowych stanowi załącznik Nr 7 do niniejszego protokołu) 
Szanowni Państwo!
Dzisiaj obchodzimy 25. rocznicę pierwszych wolnych wyborów samorządowych.
Pamiętamy - to reforma samorządowa z 1990 roku nadała nowy wymiar poczucia lokalnej
tożsamości i lokalnego patriotyzmu.
Po latach widać, że odrodzona samorządność była bez wątpienia jednym z najważniejszych
punktów zwrotnych, który zapoczątkował proces przebudowy państwa.
Jeszcze raz szczególnie serdecznie witam tych spośród nas, radnych, którzy w minionych
latach  swoim  autorytetem,  pracą  i  zaangażowaniem  społecznym  budowali  tożsamość
naszego, słupskiego samorządu. 
Pozwolą  Państwo,  że  odczytam  nazwiska  radnych  wszystkich  kadencji  Rady  Miejskiej
w Słupsku.
Jerzy Abramski,  Ryszard  Abramski,  Wanda Archacka,  Zbigniew Babiarz-Zych,  Krzysztof
Banach, Irena Banaś, Mirosław Banaś, Jerzy Barbarowicz, Jacek Bielecki, Ireneusz Bijata,
Tadeusz  Bobrowski,  Halina  Bobryk,  Anna  Bogucka-Skowrońska,  Karolina  Cetera,  Beata
Chrzanowska,  Romuald  Cichocki,  Józef  Cieplik,  Wiesław  Ciesielski,  Tomasz  Czubak,
Kazimierz  Czyż,  Ryszard  Czyżewski,  Marcin  Dadel,  Robert  Danielkiewicz,  Krystyna
Danilecka-Wojewódzka, Romuald Detmer, Bogusław Dobkowski, Józef Dobrecki, Stanisław
Dorosz, Bogdan Drozdowicz, Danuta Dyjecińska, Sylwester Fiutowski, Wojciech Gajewski,
Andrzej  Gazicki,  Marek  Gąsiorowski,  Janusz  Gdański,  Zbigniew  Głogowski,  Irena
Gronowska-Rakowska,  Jerzy Gulbiński,  Hanna Gumińska,  Danuta  Hałaburda,  Władysław



Hałasiewicz,  Stefan Hnatiuk,  Marian Holc,  Jerzy Iwaszko,  Edward Jankowski,  Mieczysław
Jaroszewicz, Maria Jaśkiewicz, Adam Jaworski, Mieczysław Jordanowski, Janusz Józefowicz,
Andrzej  Kaczmarczyk.  Małgorzata  Kamińska-Sobczyk,  Anna  Kępisty,  Krzysztof  Kido,
Mirosław Kido,  Piotr  Kiedos,  Andrzej  Kieresiński,  Witold  Kisielewski,  Piotr  Knut,  Maciej
Kobyliński, Marcin Kobyliński, Władysław Kolak, Zygmunt Kołodziej, Zbigniew Konwiński,
Teresa  Krasowska,  Jolanta  Krawczykiewicz,  Piotr  Kroban,  Mariusz  Król,  Ryszard  Kruk,
Ryszard Kubacki, Robert Kujawski, Ewa Kumik, Wiesław Kurtiak, Stanisław Kutwa, Elżbieta
Kuzyniak, Jerzy Kuzyniak, Stanisław Kwarciak, Jan Lange, Anna Zienkiewicz-Lenard, Tomasz
Lesiak, Grzegorz Leśniak, Paweł Lewandowski,  Wojciech Lewenstam, Bernadetta Lewicka,
Marian  Lichoś,  Włodzimierz  Lipczyński,  Jerzy  Lisiecki,  Marcin  Lubiniecki,  Mirosław
Łukasik, Romuald Machaliński, Beata Maciejewska, Igor Mackiewicz, Wojciech Matias, Lidia
Matuszewska,  Maciej  Maraszkiewicz,  Dorota  Marcinkowska,  Zbigniew  Marecki,  Jerzy
Mazurek,  Elżbieta  Mikołajczak  Katarzyna  Mimiec,  Stanisław  Mirecki,  Anna  Mrowińska,
Stanisław Mucha, Bronisław Nowak, Andrzej Obałek, Andrzej Obecny, Artur Odrosek, Leszek
Orkisz, Izydor Orlik, Marek Orzechowski, Krystyna Ostrowska, Hugona Ostrowska-Wójcik,
Mirosław  Pająk,  Elżbieta  Pardo,  Lech  Pawluk,  Zenon  Pawłowski,  Jerzy  Piliszczuk,  Jerzy
Pioterek,  Mirosław  Posmykiewicz,  Józef  Rajniak,  Lech  Raś,  Stanisław  Rusek,  Stanisłąw
Rokosz, Jerzy Rosiński, Anna Rożek, Zbigniew Rychły, Anna Sadlak, Marcin Sałata, Henryk
Sienkiewicz,  Krzysztof  Sirant,  Paweł  Skowroński,  Ryszard  Skowroński,  Teresa  Skóra,
Zdzisław  Sołowin,  Jadwiga  Stec,  Igor  Strąk,  Michał  Szarek,  Adam  Szewczyk,  Paweł
Szewczyk,  Władysław  Szewczyk,  Roman  Szmytkowski,  Wanda  Szpilewska,  Stanisław
Szukała,  Jan  Szumski,  Dariusz  Szyca,  Andrzej  Szymański,  Leon  Szymański,  Jarosław
Teodorowicz,  Leonarda  Uljanicka,  Zbigniew Wal,  Zdzisław Walo,  Jerzy  Wandzel,  Andrzej
Watemborski,  Zbigniew  Wiczkowski,  Barbara  Wierzbowska,  Artur  Wiszniewski,  Zbigniew
Wojciechowicz, Krzysztof Wojcieszyk, Ryszard Wojtkowiak, Sławomir Wyszomirski, Czesław
Zemmler,  Zbigniew  Zielonka,  Jadwiga  Zienkiewicz,  Mariusz  Zwoliński  i  Henryk  Żmuda-
Trzebiatowski.
(brawa)
Wszyscy  wymieni  przeze  mnie  radni  –  byli,  i  obecni  –  to  wybrani  przez  Słupszczan
przedstawiciele,  którzy  przez  minione  25  lat  współdecydowali  o  tym,  jak  dzisiaj  żyje  się
mieszkańcom i jak wygląda nasze miasto.”

Ad.pkt.2.  Uroczyste  nadanie  Annie  Boguckiej-Skowrońskiej  tytułu  Honorowego
Obywatela Miasta Słupska i wręczenie Zbigniewowi Wiczkowskiemu Medalu
Honorowego Miasta Słupska.

Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Wysoka Rado, Szanowni Goście!
Mam zaszczyt ogłosić uroczyście, że Rada Miejska w Słupsku 29 kwietnia 2015 roku  nadała
tytuł Honorowego Obywatela Miasta Słupska pani Annie Boguckiej-Skowrońskiej. (brawa)
Rada uznała, że jej zasługi jako adwokata, niezłomnego obrońcy osób represjonowanych za
poglądy polityczne, stawiają panią mecenas w szeregu osób najbardziej zasłużonych w walce
o demokratyczną i wolną Polskę nie tylko  w naszym regionie, ale i w kraju.
Rada  wyraziła  szacunek  osobie,  której  postawa  dla  wielu  z  nas  jest  przykładem wielkiej
niezależności, odwagi i lojalności poddawanej niejednokrotnie najwyższej próbie.
Wszechstronne zainteresowania intelektualne Anny Boguckiej-Skowrońskiej oraz jej ogromna
wrażliwość  na  otaczający  świat,  odważna  i  godna  postawa  jako  obrońcy wolności  i  praw
człowieka oraz zwyczajna przyzwoitość stanowią bezcenny wzór wartości w czasach chaosu
i braku ideałów. 
O wygłoszenie laudacji w związku z uhonorowaniem Anny Boguckiej-Skowrońskiej tytułem
Honorowego Obywatela Miasta Słupska proszę Stanisława Szukałę - radnego Rady Miejskiej
w Słupsku w latach 1998-2002. Bardzo proszę.”
Radny kadencji  w lata  1998-2002 Stanisław Szukała:”Drogi  księże  Janie,  Szanowna droga
Pani Mecenas. Panie i Panowie Radni. Władze Słupska. Szanowni Goście.
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Przypadł mi w udziale wielki zaszczyt i przyjemność przedstawienia Państwu sylwetki pani
mecenas  Anny  Boguckiej-Skowrońskiej,  której  na  wniosek  Zarządu  Regionu  Słupskiego
Niezależnego Samorządnego Związku Zawodowego „Solidarność” Rada Miejska w Słupsku
przyznała tytuł Honorowego Obywatela Miasta Słupska. My ludzie Solidarności pragnęliśmy
by Honorowym Obywatelem Słupska  została  osoba ,  której  zasługi  najbardziej  kojarzą  się
z  czasem  zmian  o  prawa  człowieka,  o  wolną  i  suwerenną  ojczyznę,  z  czasem  przełomu
ustrojowego  i  budowania  struktur  demokratycznych  w Polsce.  Większość  tu  obecnych zna
działalność  pani  mecenas.  Pozwolę  sobie  jednak przypomnieć  niektóre  szczegóły jej  życia
i działalności. 
Pani Anna Bogucka-Skowrońska urodziła się w Radomiu, w rodzinie adwokackiej. Ukończyła
Uniwersytet Adama Mickiewicza w Poznaniu. Po aplikacji sądowej  i adwokackiej od roku
71 wykonuje zawód adwokata w Słupsku.
Piękną kartą w życiorysie  Anny Boguckiej-Skowrońskiej  jest  działalność w „Solidarności.”
Jako  adwokat  nie  mogła  być  członkiem  Związku  Zawodowego,  ale  od  początku  była  ze
słupską „Solidarnością” i jest z nami do dzisiaj. Pomagała w tworzeniu Związku. Była doradcą
struktur  miejskich  i  regionalnych.  W  stanie  wojennym  była  internowana,  wielokrotnie
zatrzymywania przez Służbę Bezpieczeństwa.  
W  latach  osiemdziesiątych  jako  adwokat  broniła  społecznie  w  kilkudziesięciu  procesach
politycznych między innymi takich działaczy opozycji jak: Lech Wałęsa, Anna Walentynowicz,
Zbigniew Romaszewski i Bogdan Lis.
Od  lat  pomaga  członkom  „Solidarności”  prowadząc  bezinteresownie  sprawy
represjonowanych.  Obecnie  jest  między  innymi  Pełnomocnikiem  Pokrzywdzonych
zrzeszonych  w  Stowarzyszeniu  „Chełminiacy  82”  w  sprawie  przeciwko  generałowi
Ciastoniowi i  innym, za karny obóz wojskowy dla  działaczy „Solidarności”  internowanych
w Chełmnie.
W Słupska  razem z  księdzem Janem Giriatowiczem prowadziła  filię  Biskupiego  Komitetu
Pomocy  Osobom  Pozbawionym  Wolności  i  ich  Rodzinom.  Współpracowała  z  Komitetem
Prymasowskim  organizując  pomoc  dla  represjonowanych.  W  roku  89  współpracownik
Komitetu Helsińskiego. Brała udział w przygotowaniu założeń reformy prawa karnego, które
były przedmiotem dyskusji i obrad Okrągłego Stołu.
Była  współzałożycielką  słupskiego  Komitetu  Obywatelskiego  i  z  listy  Komitetu
Obywatelskiego Lecha Wałęsy została wybrana na senatora I kadencji odrodzonego Senatu.
Była  także  senatorem  w  II  i  w  IV  kadencji  Senatu  oraz  członkiem  Krajowej  Rady
Sądownictwa. W latach 93 – 97 była sędzią Trybunału Stanu, przewodnicząca składu w tzw.
„aferze  alkoholowej”  -  w  roku  97  zakończonej  wyrokiem  skazującym  ministrów  rządu
Mieczysława Rakowskiego.
W roku 2007 została ponownie wybrana na Sędziego Trybunału Stanu w kadencji 2007-2011,
a następnie na kadencję 2011-2015.
Ponadto  od  roku  81  jest  członkiem  władz  krajowych  adwokatury.  Obecnie  członkiem
Wyższego Sądu Adwokatury. 
Jako współzałożycielka Stowarzyszenia „Wspólnota Polska” ma ogromne zasługi w obronie
praw Polaków na Wschodzie oraz w integrowaniu całej emigracji z macierzy.
W  działalności  samorządowej  należy  podkreślić  jej  szczególne  oddanie  w  sprawie
rozwiązywania problemów Słupska.
W latach 2002-2006 Przewodnicząca Rady Miejskiej w Słupsku. W kadencji 2010-2014 była
ponownie  radną  Rady  Miejskiej  w  Słupsku  oraz  Przewodniczącą  Komisji  Porządku
Publicznego, Przestrzegania Prawa i Spraw Obywatelskich.
Hania to też znany i ceniony i szanowany adwokat w Słupsku.
Za swoją działalność odznaczona w 2002 r. Krzyżem Oficerskim Orderu Odrodzenia Polski,
w 2009 roku Krzyżem Komandorskim Odrodzenia Polski, w 2005 Medalem „Solidarności”
z  okazji  25-lecia  oraz  najwyższym  wyróżnieniem  honorowym  „Solidarności”  w  2014
„Zasłużona dla Niezależnego Samorządnego Związku Zawodowego „Solidarności”,  w 2010
i 13 - Medale Ministra Sprawiedliwości za Zasługi dla Niepodległego bytu Państwa Polskiego
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i  za  działalność  Pro  Bono.  Otrzymała  w  92  roku  Odznakę  „Zasłużony  dla  Adwokatury
Polskiej”  oraz  w  2013  Wielką  Odznakę  Adwokatura  Zasłużonym.  W roku  98  otrzymała
odznaczenie „Zasłużona dla Województwa Słupskiego”. W 2001 otrzymała Medal „Zasłużona
dla Miasta Słupsk”. W 2014 otrzymała honorowe wyróżnienie „Za zasługi dla Województwa
Pomorskiego”.  Otrzymała  wiele  medali  od  Stowarzyszeń  i  organizacji  pozarządowych  za
działalność w opozycji antykomunistycznej. Ostatnio 1 maja bieżącego roku otrzymała Medal
„Zasłużony dla Wspólnoty Polskiej” z okazji 25-lecia Wspólnoty Polskiej.
Droga Haniu. Twoja publiczna działalność trwająca do dziś zapisała się w pamięci wielu osób
nie tylko w Polsce, ale i poza jej granicami. Stałaś się symbolem odwagi w obronie innych
i  odwagi  głoszenia  swoich  poglądów.  Jednocześnie  jesteś  jedną  z  nas.  Osobą  skromną,
pochylającą  się  nad  każdym człowiekiem.  Kończąc  tę  laudację  pragnę  przypomnieć  słowa
naszego współczesnego świętego Jana Pawła II „Człowiek jest wielki nie przez to co posiada
lecz przez to kim jest. Nie przez to co ma lecz przez to czym dzieli się z innymi.” Dziękujemy.”
(Brawa)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska: „Dziękuję bardzo.
Teraz poproszę o zabranie głosu Prezydenta Miasta Słupska Roberta Biedronia.”
Prezydent Miasta Słupska Robert Biedroń:”Pani Mecenas. Pani Radna. Pani Przewodnicząca.
Pani Sędzio.  Pani Adwokat. Pani Senator.  Długo by wymieniać tytuły,  które mogą określić
Panią,  ale  to  są  tylko  i  wyłącznie  tytuły.  Myślę,  że  Pani  przede  wszystkim dla  nas   jest
kojarzona jako, mieszkańcom naszego miasta ale też naszego kraju, przede wszystkim jako
dobry  człowiek.  Jako  ktoś  wyjątkowy,  ktoś  kto  -  przynajmniej  w  mojej  historii  o  Pani  -
poświęcał  swój  czas,  swoje  życie,  swoją  karierę  dla  rzeczy  niebanalnych,  dla  rzeczy
odważnych, dla rzeczy inspirujących, dla rzeczy, które zmieniały rzeczywistość. Takich ludzi
niestety mamy deficyt. To nie tylko przez te 26 lat demokracji, ale także w czasach, kiedy o tę
demokrację i wolność trzeba było walczyć. I Pani odwaga, Pani determinacja, Pani mądrość,
ale także skromność były drogowskazem dla wielu jak się po prostu zachowywać i jak działać.
I  to  jest  najbardziej  inspirujące  w tym wszystkim.  Dzisiaj  świętujemy 26-lecie  odzyskania
wolności, ale także 25-lecie pierwszych wyborów samorządowych, samorządności w naszym
kraju.  25  lat  to  data,  która  jest  dzisiaj  wyznacznikiem  jakiejś  epoki,  którą  przebyliśmy.
Przygody,  która  nas  inspirowała  do  budowania  demokracji  w  tej  zmieniającej  się
rzeczywistości i przez te 25 plus jeden rok wolności, 26 lat Pani nieodłącznie była częścią tej
demokracji, budowy tej naszej nowej rzeczywistości. I za to bardzo serdecznie chciałbym Pani
Mecenas,  Adwokat,  Senator,  Przewodniczącej  bardzo  serdecznie  podziękować  i  poprosić
o jeszcze,  bo to nie jest  koniec naszej  przygody.  Demokracja jest  jak piękny kwiat,  prawa
człowieka  są jak piękny kwiat,  trzeba  je  codziennie pielęgnować i  za  tą  pielęgnacje  także
serdecznie  Pani  dziękuję  i  poproszę  o  jeszcze.  Jest  Pani  dla  nas  wszystkich  inspiracją,
mądrością, skromnością, tym wszystkim co jest najpiękniejsze w demokracji. 
Bardzo, bardzo, bardzo serdecznie Pani dziękuję.”
(brawa)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Dziękuję bardzo.
Teraz  nastąpi  taka  bardzo  ważna  część  uroczystości  -  uhonorowanemu  naszemu  nowemu
obywatelowi miasta zostanie wręczony grawerton i Pani Bogucka-Skowrońska złoży podpis
w tej pamiątkowej księdze. 
Więc  poproszę  pana  Jerzego  Mazurka  Wiceprzewodniczącego,  Panią  Wiceprezydent,  Pana
Prezydenta, (już ja się tam nie zmieszczę, przepraszam).”
(Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Słupsku odczytał treść zapisaną na grawertonie.)
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Mazurek:”Słupsk, maj 2015. Pani Anna Bogucka-
Skowrońska.  Rada Miejska w Słupsku Uchwałą Nr X/64/15 z dnia 29 kwietnia 2015 roku
nadała Pani tytuł Honorowego Obywatela Miasta Słupska. Podpisał Prezydent Miasta Słupska
pan Robert Biedroń oraz Przewodnicząca Rady Miejskiej w Słupsku pani Beata Chrzanowska.”
(Akt wręczenia grawertonu i  kwiatów pani Annie Boguckiej-Skowrońskiej,  złożenie podpisu
przez panią Annę Bogucką-Skowrońską w Księdze Honorowych Obywateli  Miasta Słupska;
brawa).
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Przewodnicząca  Rady Miejskiej  Beata  Chrzanowska:”Bardzo  proszę  panią  Annę  Bogucką-
Skowrońską Honorowego Obywatela Miasta Słupska o zabranie głosu.”
Pani  Anna  Bogucka-Skowrońska:”Szanowni  Państwo.  Chciałbym  jeszcze  od  siebie  tak
serdecznie powitać wszystkich obecnych – moją rodzinę, która choćby w części, ale się zjawiła
- z moim najstarszym wnukiem Czarkiem, studentem prawa. Czarek pokaż się (brawa). 
A przede  wszystkim  przybyłych  spoza  Słupska  przedstawicieli  samorządu  adwokackiego
Wiceprezesa Naczelnej Rady Adwokackiej pana mecenasa Glanca (brawa).
Chciałabym także w sposób szczególny powitać mojego wieloletniego przyjaciela od czasów
studiów doktoranckich w Poznaniu, postać dla opozycji i historii współczesnej bardzo ważną,
Człowieka,  który  bardziej  był  i  posłem i  ministrem i  wieloletnim  adwokatem,  ale  przede
wszystkim był dobrym duchem „Solidarności” w kraju i  wprowadzał mnie na ścieżki tejże
„Solidarności”. Jacek Taylor – pokaż się Jacku, bo nie wiem, gdzie jesteś.(brawa).
Należy właśnie  do  tych  ludzi  bardzo  skromnych,  zawsze  bardzo  w cieniu,  trzeba  go  było
prawie tutaj przyciągać na te pierwsze ławki, bo on siadł oczywiście jak zwykle w ostatniej.
A miał wpływ na życie wielu osób, na ich format.
Proszę Państwa ta uroczystość jest dla mnie w sposób szczególny wzruszająca. Niestety czas w
życiu człowieka, kiedy bliższa mu się wydaje perspektywa eschatologiczna niż perspektywa
ludzka i kiedy bardziej patrzy do tyłu niż w przód, bo w przyszłości nie widzi już swojego
miejsca  z  uwagi  po prostu na upadek sił,  czy stan zdrowia,  ale  patrząc  w tył  może widzi
wyraźniej,  to co było istotne dla Polski.  Chciałabym jak gdyby wydobyć dla pamięci tych
ludzi, którzy są jakby współtwórcami, mojej obecnej sytuacji  ... te rzesze kolegów i koleżanek
„Solidarności”, którzy nie dożyli tych lat, a wtedy ze mną pracowali. 
Mówiłam  dzisiaj  w  kościele  o  księżach,  którzy  nas  wspierali  wówczas.  Również  tych
wszystkich w Polsce moich przyjaciół z różnych obozów politycznych, a przede wszystkich
tych,  którzy  się  wywodzili  z  wielkiego  ruchu  „Solidarność”,  która  była  odrodzeniem  dla
Europy i dla świata.
Chciałabym  również  podziękować  wszystkim  radnym  wszystkich  kadencji.  Jednym
z współtwórcą ustawy jeszcze nie pracowałam nad nią bezpośrednio, właśnie poświęcałam się
Wspólnocie,  a  dzisiaj  w  kościele  przypominałam  tą  chwilę,  bo  to  była  nasza  pierwsza
inicjatywa wolnego Senatu.  Ustawa,  która znosiła  jednolitość  władzy państwowej.  Ustawa,
która znosiła bezpowrotny totalitaryzm. Zbyszek Romaszewski, którego broniłam w słynnym
procesie KOR-u i inni, którzy z nim razem odpowiadali - Heniek Bujec, Adam Michnik, Jacek
Kuroń  -  odpowiadali  w procesie  KOR-u  za  przygotowanie  do  obalenia  ustroju  przemocą.
To  przygotowanie  to  było  tworzenie  Komitetów  Samorządnej  Rzeczypospolitej.  Władza
totalitarna  doskonale  wiedziała,  że  najbardziej  je  grozi  pozbawienie  jej  całości  władzy
decydowania  o  wszystkich,  dlatego  właśnie  ustawa  samorządowa  jest  bodajże  nawet
ważniejsza w strukturach narodu i  władzy niż wolność odzyskana w 89 roku. Bo przecież,
no cóż wybory,  weszliśmy do Parlamentu nasz Rząd, ale prawo jeszcze ciągle takie samo.
Dopiero ta ustawa pierwsza,  to był wielki znak, to był jakby taki wielki kamień w historii
narodu, rodzaj pomnika – zmieniła ustrój. On nie upadł 4 czerwca, on upadł 8 marca 1990
roku. 
Jak człowiek odchodzi, to zawsze ma jakby taką powinność zostawienia jakiegoś przesłania.
Myśmy wtedy, kiedy sprzeciwialiśmy się Polsce ówczesnej robili to w imię Polski jutra. Był to
dla nas rodzaj takiego wyboru etycznego Polski. Polski, która by była i wolna, niepodległa
również  bogata  dla  obywateli,  która  by  zaspakajała  wszystkich  potrzeby.  I  wtedy  myśmy
definiowali podstawowe wartości w życiu społecznym. Zapisane już są w wielu encyklikach
naszego  Jana  Pawła  II,  począwszy o  encyklice  o  godności  pracy  "Laborem exercens  …",
a  przede  wszystkim te  wartości  życia  społecznego  w  encyklice  jeszcze  Jana  XXIII  patrz
minteris -  wolność, my wiedzieliśmy co znaczy brak wolności. Tego ówczesne pokolenia nie
znają. Prawda, bo ta prawda była ciągle fałszowana, istniała cenzura, więc po prostu przez brak
tych wartości, myśmy te wartości odczuwali – sprawiedliwość, bo tej sprawiedliwości nie było,
i wreszcie solidarność czyli pokojowe dążenie do zmian. I proszę Państwa to wyzwanie jest do
dziś, bo wolność to nie jest wolność, która jest raz na zawsze dana, o tę wolność i poszerzenie
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granic tej  wartości trzeba walczyć.  Ona jest zadana i Wy, którzy dzierżycie jeszcze władze
musicie  wiedzieć,  jak  robić,  żeby  ludzie  czuli  się  wolni,  żeby  ta  wolność  wiązała  się
z odpowiedzialnością, żeby była prawda w życiu publicznym, żeby była sprawiedliwość, bo
wszyscy doświadczany, że jej jako wartości w życiu nadal nie ma i żeby była ta solidarność,
tylko miłość społeczna, ta cnota społeczna, wartość, która jest ważniejsza od przemocy. 
Dzisiaj  ksiądz  Biskup  ordynariusz,  który odprawiał  msze  za  miasto  Słupsk  mówił  o  tym,
że  miłość  jest  większa  od  sprawiedliwości,  ja  potem  zresztą  mu  wtórowałam  w  swoim
wystąpieniu dziękując  księżom między innymi tu  księdzu Giriatowiczowi,  z  którym razem
przez wiele lat  pracowaliśmy, doświadczaliśmy takich historycznych przemian ludzi,  którzy
zapisali się w historii. Dlatego to jest wasze zadanie. My, którzy odchodzimy chcemy po prostu
przekazać  wam to  zadanie  –  dążenie  do  tych  wszystkich  wartości,  żebyście  też  wiedzieli
i odczuwali co to jest Ojczyzna. Wierzyński powiedział, że nie ma ziemi wybieranej jest tylko
ziemia przeznaczona. A my wiemy, że jest i  ziemia i ojczyzna wybierana przez akceptację,
przez wybór jej kształtu. Twórzcie ją dalej, twórzcie, bo boimy się, że po prostu na naszych
korzeniach wyrastają sztuczne kwiaty, to jest zdanie Gustawa Herlinga Grudzińskiego, które
jest jak memento. Chciałabym na koniec i tutaj przypomnieć to o czym mówiłam dzisiaj po
mszy świętej, że pamiętam moment, kiedy Ojciec Święty przyjmował honorowe obywatelstwo,
był schorowany. Nie mógł mówić. Mówił z trudem i błogosławił miasto Słupsk wobec całego
placu wypełnionego szczelnie ludźmi. Mieliśmy poczucie ogromnej dumy, uniesienia nawet
nie umieliśmy do końca przekazać tego co odczuwaliśmy w tamtej chwili. Błogosławił Słupsk.
Ja  chciałabym,  żeby  światło  tego  błogosławieństwa  rozjaśniało  i  wasze  dusze,  którzy  tu
byliście, Słupszczan.
I  zwracam się  do  Pana Prezydenta  Roberta  Biedronia,  Panie  Prezydencie  nie  wolno  ranić
człowieka w głębi jego serca. Myślę, że Pan już to rozumie. Proszę, żeby Pan z pokorą to
błogosławieństwo Ojca Świętego, które my przekazujemy, przyjął. Pan ...(brawa)
Mam przekonanie, że Pan to doskonale rozumie ponieważ jest Pan człowiekiem wrażliwym. 
I  wszystkim życzę  tutaj,  bo nie  wiem jak długo będzie  jeszcze możliwość żebyście  mogli
w  ogóle  spotkać,  żebyście  budowali  w  sobie  waszą  polskość,  żebyście  byli  godnymi
spadkobiercami tych wszystkich, którzy ginęli w powstaniach, którzy znaczyli mogiłami obcą
ziemię, żeby to dziedzictwo, któremu na imię Polska naprawdę przechodziło w najgodniejsze
ręce. Dziękuję bardzo.”
(brawa)
Proszę  Państwa  kwiaty,  życzenia,  wszystkie  uściski  proszę  zatrzymać  na  chwilę  potem
ponieważ dla Hani przygotowaliśmy jeszcze jedną mała niespodziankę w sali obok., więc tam
przygotowujemy się z życzeniami i całusami. Dziękuję, proszę usiąść.
Za chwilę zaśpiewa chór, co prawda miał zaśpiewać za jakiś moment, ale jest duszno i widzicie
Państwo co się może jeszcze wydarzyć. Aby temu zapobiec prosimy bardzo o występ.
(Chór zaśpiewał „Dancing queen”)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Brawa. Dziękujemy bardzo. 
To  zaśpiewał  Chór  „Fantazja”  pod  batutą  niezawodnej  Liliany  Zdolińskiej,  przy
akompaniamencie Beaty Kamińskiej-Mikiciuk. Brawo.
Szanowni Radni, Drodzy Goście!
Przed sesją witał nas zespół instrumentów dętych Państwowej Szkoły Muzycznej I i II stopnia
im.  Ignacego Jana Paderewskiego w Słupsku pod kierownictwem Jarosława Nyca.  Oni  też
Państwa witali. (brawa). Dziękujemy bardzo.
Przed nami jeszcze jeden uroczysty akcent obchodów 25-lecia samorządności.
Wysoka Rado, Szanowni Goście! Przypadł mi w udziale zaszczytny obowiązek ogłoszenia,
że  Kolegium Medalu Honorowego Miasta  Słupska wyróżniło  Zbigniewa Wiczkowskiego –
radnego czterech  kadencji  Rady Miejskiej  w latach 1990 – 2006 i  Wiceprezydenta  Miasta
w latach 1990-94.
Medal Honorowy Miasta Słupska jest wyróżnieniem za szczególne zasługi dla naszego Miasta. 
Kolegium Medalu, któremu przewodniczę, uznało, że Zbigniew Wiczkowski jest osobą, której
nie sposób pominąć świętując jubileusz 25-lecia słupskiej samorządności, gdyż „stawiał z nią
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pierwsze kroki” - stanowił o jej początku zapisując się trwale na kartach historii niełatwych lat
transformacji ustrojowej.
O uzasadnienie wyboru, którego dokonało Kolegium Medalu proszę Tadeusza Bobrowskiego –
radnego  z  17-letnim stażem,  obecnie  Wiceprzewodniczącego  Rady Miejskiej,  proszę  Panie
Tadeuszu.”
(brawa)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Ojciec Tadeusz idzie.”
Wiceprzewodniczący  Rady  Miejskiej  Tadeusz  Bobrowski:”Zbigniew Wiczkowski  –  radny
Rady Miejskiej w Słupsku w latach 1990 – 2006.
Zbigniew  Wiczkowski  w  1990  roku,  w  wyborach  odrodzonego  samorządu  terytorialnego
wystartował  w  Słupsku  z  pierwszego  okręgu  wyborczego  z  listy   Nr  2  „Komitetu
Obywatelskiego”. Miał wówczas 38 lat, ale już wcześniej dał się poznać jako działacz opozycji
przekonany  o  konieczności  przeobrażenia  naszego  kraju  we  wszystkich  obszarach  jego
funkcjonowania  –  zmiany  dotychczasowego  systemu  funkcjonowania  państwa  na  Polskę
wolną, demokratyczną z gospodarką rynkową. 
1 czerwca 1981 roku podczas pierwszego Walnego Zebrania Delegatów NSZZ „Solidarność”
został  wybrany  na  członka  Pierwszego  Zarządu  Regionu  w  Słupsku.  Zajmował  się
problematyką  komunikacji  i  transportu.  Był  szczególnie  zaangażowany  w  prace  Krajowej
Komisji  Porozumiewawczej  PKS  NSZZ  „Solidarność”  jako  jej  pierwszy  przewodniczący.
Efektem  pracy  tej  Komisji  były  pierwsze  reformy  systemu  transportowego  w  Polsce.
Nieprzypadkowo słupszczanie w 1990 roku powierzyli Zbigniewowi Wiczkowskiemu mandat
radnego. Ze swojej wieloletniej działalności społecznej, z pasji do pracy na rzecz mieszkańców
był  bardzo dobrze  znany na osiedlu  Niepodległości  -  wtedy Osiedlu  Budowniczych Polski
Ludowej. To na tym osiedlu powstała pierwsza w Polsce sieć telewizji kablowej obejmując
swoim zasięgiem również osiedle Piastów. Zbigniew Wiczkowski, włączając w realizację tego
projektu  wielu  jak  on  oddanych  społeczników,  był  współinicjatorem tego  przedsięwzięcia.
Wtedy,  w  połowie  lat  osiemdziesiątych  musiał  wykazać  się  wręcz  odwagą  i  determinacją
w pokonywaniu przeciwności godząc obowiązki zawodowe i poświęcając czas prywatny.
Już  wówczas  widział   istotę  i  sens  autentycznej  samorządności  lokalnej  w  mobilizacji
mieszkańców do aktywności  na  rzecz środowiska,  w którym funkcjonują.  Był  przekonany,
że odrodzony samorząd wskrzesi stłumioną przez lata aktywność obywatelską i przywróci chęć
do działania dla dobra wspólnego. 
 Z takim przeświadczeniem i planami poświęcenia się służbie na rzecz mieszkańców w 1990
roku Zbigniew Wiczkowski został radnym, członkiem Zarządu Miasta,  a od października 1991
roku  Wiceprezydentem Słupska. Był radnym przez kolejne trzy kadencje do 2006 roku.  
Zawsze zainteresowany gospodarką i, z racji  wykształcenia - ekonomią, z pasją angażował się
we wdrażanie nowych reguł w szeroko rozumianej gospodarce komunalnej. Dostrzegał pilną
potrzebę  uporządkowania  finansów  miejskich.  Przekonany,  że  publiczne  pieniądze  są  już
naprawdę  nasze-samorządowe  dbał  o  racjonalne  i  uczciwe  rozporządzanie  nimi.  W  tych
działaniach był zawsze zdecydowany i bezwzględny – często spierał się, żeby nie powiedzieć,
walczył o staranność, rzetelność i przejrzystość wydawania środków z budżetu miasta.
Angażował  się  w  tworzenie  warunków  do  inwestowania  i  rozwoju  prywatnej
przedsiębiorczości  na  terenie  Słupska.  Z  drugiej  zaś  strony  ostro  sprzeciwiał  się
wykorzystywaniu  niedoskonałego  systemu  prawnego,  cwaniactwu  i  przysłowiowej
„prywacie”. 
W  obszarze  bezpieczeństwa  publicznego  wiedział,  jak  wiele  trzeba  zmienić.  Uważał  za
konieczną  integrację  wszystkich  środowisk  dla  przywrócenia  mieszkańcom  poczucia
bezpieczeństwa zwłaszcza, że byliśmy na początku drogi przemian ustrojowych.  
I  jako  Wiceprezydent,  i  jako  radny  zawsze  miał  na  uwadze  osoby  potrzebujące  pomocy,
z różnych względów pokrzywdzone bądź nie umiejące odnaleźć się w nowej rzeczywistości.
Zwłaszcza ci ludzie mogli liczyć na to, że Zbigniew Wiczkowski poda im rękę.
Od  wielu  lat  pan  Zbigniew  Wiczkowski  jest  Dyrektorem Wojewódzkiego  Ośrodka  Ruchu
Drogowego  w  Słupsku.  Bardzo  mocno  zaangażowany  w  problematykę  ruchu  drogowego,
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transportu i komunikacji pracuje społecznie w zespole Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego przy
Prezydencie Miasta Słupska. Bardzo gratuluję, serdecznie zapraszam.”
(Brawa)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Dziękuję bardzo. Ta część uroczystości
przewiduje, że Medal wręcza Prezydent Miasta Słupska w obecności Przewodniczącego Rady
Miasta. To w takim razie poproszę pana Prezydenta, również poprosimy pana Wiczkowskiego.
Dziękuję.
(Akt wręczenia Medalu, brawa, gratulacje).
Przewodnicząca  Rady  Miejskiej  Beata  Chrzanowska:”Jeszcze  zaproszę  Pan  na  chwilę,
na siedząco, tak, Pan Prezydent chce słowo powiedzieć jeszcze głośno do Pana i za chwileczkę
poprosimy Pana również o zabranie głosu.”
Prezydent  Miasta  Słupska  Robert  Biedroń”Szanowni  Państwo  mamy  piękny  dzień  dzisiaj
naprawdę to wyjątkowa chwila, wyjątkowe osoby i bardzo wzruszająca też chwila, jak widzę
wielu  z  nas  ma  łzy  w  oczach,  bo  przebywanie  z  takimi  osobami  jak  Pani  Mecenas,  jak
Pan Prezydent,  Radny,  Przewodniczący to  naprawdę  zaszczyt  i  czuję  się  skrępowany jako
młody Prezydent w sumie, bo Pan Wiczkowski chciałbym Państwu przypomnieć został radny
w wieku 38 lat,  czyli  w takim wieku jakim ja i  dlatego patrząc na Pana biografię  młodzi
samorządowcy powinni brać z Pana przykład, uczyć się tych cech, które pan radny Bobrowski
wspomniał  przed  chwilą,  czyli  umiejętności  łączenia  nie  dzielenia,  szukania  dialogu,  tego
co nas łączy,  a nie różni,  profesjonalizmu, pasji w wykonywaniu swojego mandatu,  swojej
funkcji publicznej. To są cechy, które dzisiaj są rzadkością. Pan radny Bobrowski wspomniał
o tych cechach negatywnych, które niestety często w naszym 26-leciu wolności niszczyły to
o co Państwo walczyliście, ale Pan jest przykładem, że te cechy nie tylko można odrzucić, ale
także być pięknym przykładem tych dobrych stron naszej ludzkości. Za to bardzo serdecznie
Panu dziękuję i bardzo proszę, podobnie jak prosiłem Panią mecenas, żebyście Państwo nas
wspierali. My jeszcze potrzebujemy Państwa energii, Państwa mądrości i Państwa skromności,
Państwa wiedzy, Państwa entuzjazmu do tego, żeby rzetelnie, wiernie i najlepiej jak potrafimy
wykonywać nasze obowiązki, dlatego z ogromną przyjemnością wręczyłem dzisiaj Panu ten
Medal za Zasługi dla Miasta Słupska i bardzo, bardzo serdecznie dziękuję. Wielkie brawa dla
Pana.”
(Brawa)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Tak, prosimy Pana. Zapraszam”
Pan  Zbigniew  Wiczkowski:”Pani  Przewodnicząca.  Panie  Prezydencie.  Panie  Senatorze.
Szanowni  Radni  wszystkich  kadencji.  Szanowni  Mieszkańcy  Miasta  Słupska.  Przede
wszystkim wielki szacunek dla Honorowych Obywateli Miasta Słupska. Proszę Państwa nie
mniejsze wyróżnienie jest dla mnie, że pozwolono mi usiąść tutaj obok tak zaszczytnych ludzi
dla naszego miasta. 
Proszę  Państwa to  wyróżnienie  traktuje,  jako potwierdzenie  mojej  drogi  życiowej,  mojego
sensu życia, które zawsze było oparte na Bogu, rodzinie i służenia innym ludziom. (brawa)
Proszę Państwa naprawdę nie było to zadanie łatwe, bo wiązało się z poświęceniem w rodzinie,
w życiu prywatnym. Dlatego mojej rodzinie szczególnie mojej żonie bardzo dziękuję za to
zrozumienie. (brawa)
Proszę Państwa tak jak Prezydent powiedział  pozostaje  do dyspozycji  mieszkańców miasta
Słupska tak długo, jak będą tego chcieli i tak długo jak pozwoli mi na to zdrowie. Jeszcze raz
pozdrawiam. Wszystkiego dobrego.”
(Brawa)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Dziękuję bardzo.

Ad.pkt.3 Wspomnienie 25 lat samorządności słupskiej.

Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Wysoka Rado. Szanowni Goście
Reforma samorządowa 1990 roku była „powrotem do Europy”. To w przeddzień wyborów
samorządowych  premier  Tadeusz  Mazowiecki  zwrócił  się  do  rodaków  z  przesłaniem:
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„Rzeczpospolita  lokalna  przechodzi  w ręce społeczności,  które  ją  zamieszkują.  Będzie  ona
taka, jaką one same potrafią stworzyć”.
Od  tego  czasu  samorząd  terytorialny  stał  się  trwałym  elementem  polskiego  ustroju  dając
społeczeństwu energię, dzięki której zmieniamy nasz kraj. 
Samorządy w większości  państw europejskich  mają  za  sobą wielokrotnie  dłuższą  tradycję,
więcej  lat  doświadczeń  i  rozwoju.  My,  tak  naprawdę,  dopiero  zaczynamy  –  mamy  wiele
potrzeb do zaspokojenia i wiele problemów do rozwiązania.
Jak wykorzystaliśmy nasze słupskie samorządowe 25 lat i jakie mamy doświadczenia, czym
możemy się pochwalić, czego nie udało się zrealizować –  o tym opowie Wojciech Gajewski –
wieloletni radny. Bardzo proszę Panie radny.”
Radny Wojciech Gajewski:”„…. obowiązki Radnego sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie,
mając  na względzie  dobro naszego miasta  i  mieszkańców” – tak  ślubowaliśmy,  obejmując
funkcję radnego.  
Panie  Senatorze  !  Szanowni  Obywatele  Miasta  Słupska!  Szanowana Pani  Przewodnicząca!
Panie Prezydencie ! Szanowni Państwo, Koleżanki i Koledzy Radni wszystkich kadencji od
1990 roku ! Szanowni Goście !
Swoje wystąpienie rozpocząłem słowami ze ślubowania radnego, ponieważ  w tych słowach
zawarta jest uroczysta, publiczna deklaracja składana przez każdą osobę, będącą radnym, która
zobowiązywała się pracować dla dobra Słupska. Praca na rzecz miasta i jego mieszkańców jest
w  wykonywaniu  tego  mandatu  zaufania  publicznego  najważniejsza.  Podjąłem  się  bardzo
trudnego  zadania,  aby  przybliżyć  kilka  faktów  z  bogatej  historii  słupskiego  samorządu,
działającego  w  wolnej,  demokratycznej  Polsce.  Pragnę  przypomnieć  dokonania,  sukcesy,
porażki, poszukać też odpowiedzi na pytanie  -  Jak zmieniał się Słupsk na przestrzeni 25 lat
funkcjonowania naszego samorządu lokalnego. 
Zbigniew Herbert w „Przesłaniu Pana Cogito” napisał o tych, którzy „...płyną pod prąd ... ‘‘
i „są spadkobiercami…”, tak sobie myślę, że samorząd słupski, wielokrotnie „płynął pod prąd”,
a mieszkańcy, my wszyscy, jesteśmy „spadkobiercami” jego dokonań.   
Kiedy cofniemy się do roku 1990 i przypomnimy sobie wprowadzane zmiany  i reformy, to
zapewne  zgodnie  uznamy,  że  przywrócenie  samorządu  terytorialnego  jest  jedną  z  bardziej
udanych  zmian  systemowych  w  naszym  kraju.  Upływ  lat  pokazał  też,  że  nie  wszystkie
pierwotne  założenia  tej  reformy  udało  się  zrealizować,  a  przyjęte  rozwiązania  prawne  -
sprawdzają się w praktyce. Samorząd słupski, jak każdy inny, ma swoje sukcesy, ale nie jest
wolny też od porażek i niedociągnięć.  
25 lat temu wprowadzono rady gmin, a decyzję o tym co dzieje się w danej gminie zaczęli
podejmować radni wybrani przez mieszkańców.  Pierwsze wybory do rad gmin rozpisano na
 27  maja  1990 roku.  W Słupsku skład  pierwszej  Rady Miejskiej  wchodzą  przedstawiciele:
Obywatelskiego Komitetu Wyborczego  „Solidarność” Komitetów Obywatelskich  oraz pięciu
radnych niezależnych Obywatelskiego Porozumienia na Rzecz Wyborców. 
Pierwsza  sesja  demokratycznie  wybranego  samorządu  słupskiego,  odbyła  się  6  czerwca
1990  roku.  Otworzył  ją  przewodniczący  senior  –  Józef  Cieplik.  Obrady  tej  sesji  jak
i  pozostałych  kadencji,  odbywają  się  w  sali,  pięknego  Słupskiego  Ratusza  –  imienia
Konstytucji 3-go Maja - sali, która wcześniej nosiła nazwę  Konstytucyjnej.
W latach 1990 – 2002 Rada Miejska w Słupsku liczyła 45 osób, jest to I, II, i III kadencja,
od roku 2002 – do dziś - liczy 23 osoby, jest to IV, V, VI i aktualna VII kadencja. Zmiana liczby
radnych to  efekt  wprowadzenia  reformy administracyjnej  i  zmiany samorządowej.  Wybory
z  11  października  1998  roku  to  już  wybory  do  rad  gmin,  rad  powiatów  i  sejmików
wojewódzkich. Od 1 stycznia 1999 r. obowiązuje w Polsce trójszczeblowa struktura samorządu
terytorialnego: gmina, powiat, województwo. Słupsk staje się miastem na prawach powiatu,
zadecydowali o tym Radni III kadencji.  
W  okresie  tych  VII  kadencji,  od  1990  roku  do  dziś,  zaszczytną  funkcje  Radnego  Rady
Miejskiej w Słupsku pełniło 166 osób, licząc - przyjąłem za fakt złożenie ślubowania. Wśród
tych 166 osób jest wiele Koleżanek i Kolegów Radnych, którzy funkcję pełnili przez jedną,
dwie,  trzy  czy  cztery  kadencje,  ale  proszę  pozwolić  mi  wyróżnić  pan  Bogusława
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Dobkowskiego – radnego II, III, IV, V, VI i VII kadencji – 21 lat w słupskim samorządzie
(brawa) i  Pana  Tadeusza  Bobrowskiego  –  radnego  I,  III,  V,  VI  i  VII  kadencji  –  17  lat
w samorządzie. (Brawa). 
Szanowni Państwo !
Pracami  Rady  Miejskiej  kieruje  jej  Przewodniczący.  W  I  kadencji  funkcję  tę  pełnili  –
Pan Marian Lichoś i Pan Tadeusz Bobrowski, w II i III kadencji – Pan Jan Szumski, w IV
kadencji – Pani Przewodnicząca Anna Bogucka – Skowrońska, w V kadencji – Pan Zbigniew
Konwiński  i  Zdzisław  Sołowin,  który  jest  również  przewodniczącym  VI  kadencji,  w  VII
kadencji, aktualnie, przewodniczącą jest Pani Beata Chrzanowska.  
Wymieniłem Przewodniczącego Jana Szumskiego – proszę mi pozwolić na osobistą dygresję -
w  trakcie  III  kadencji  wspólnie,  wówczas  radnym,  dziś  posłem  Panem  Zbigniewem
Konwińskim, pełniliśmy u Jego boku funkcję sekretarzy obrad, była to bardzo odpowiedzialna
funkcja,  m.in.  liczyliśmy  głosy  45  radnych,  nie  było  jeszcze  systemu  elektronicznego,
cieszyliśmy się pełnym Jego zaufaniem, ale przede wszystkim Pan Jan, jak zwykle się do niego
zwracaliśmy, uczył nas, wówczas młodych radnych – czym jest samorządność. 
Pana Jana nie ma już wśród nas, nie ma też innych radnych – Pan Józefa Cieplika, radnego,
Honorowego  Obywatela  Miasta  Słupska,  Pana  Stanisława  Mireckiego  –  radnego,  członka
Zarządu Miasta Słupska, Pana Andrzeja Szymańskiego – wiceprzewodniczącego Rady, nie ma
też innych, odeszli również i pracownicy samorządowi słupskiego Ratusza. Cześć ich pamięci !
Sesje Rady, posiedzenia komisji, praca w zespołach - to codzienność „bycia Radnym”, dyżury
i przede wszystkim spotkania z mieszkańcami. W I, II i III kadencji - Radnych wspierali –
członkowie  spoza Rady, którzy uczestniczyli w posiedzeniach komisji. W komisjach głosowali
nad  projektami  uchwał,  najczęściej  były  to  osoby  o  dużym  doświadczeniu  życiowym
i zawodowym - jedną z takich osób jest dzisiejszy radny pan Krzysztof Kido. Aktualnie radni
nie  mają  takiego wsparcia.  Posiedzenia  komisji,  sesje  są  otwarte  dla  mieszkańców miasta,
przebieg  można  oglądać  w  Internecie,  o  pracy  Rady  i  poszczególnych  Radnych  szeroko
rozpisują się media. Dużo mówi się o jawności obrad, ale wydaje mi się, że należy przede
wszystkim pamiętać o stronie merytorycznej. Demokratyczne i niezależne media pełnią ważną
i odpowiedzialną rolę, szczególnie te lokalne – zapewne pamiętają Państwo nieistniejące już
„Radio Citi”, prowadzące często kontrowersyjne audycje o pracy słupskiego samorządu. Dziś
możemy  posłuchać  „Potyczek  samorządowych” w  Radiu  Słupsk,  w  swoich  audycjach
o  Słupsku  mówi Radio  Gdańsk, mamy telewizje  lokalne  – Vectra,  Kanał  6  czy  Telewizję
Gdańsk. Przez cały okres ze słupskim samorządem jest „Głos Pomorza”, a od kilku lat – GP 24
i Gryf 24. Praca radnych nie jest anonimowa.     
Pierwsza i druga kadencja to ogrom pracy związany z tworzeniem nowego prawa lokalnego,
zmianą Statutu Miasta Słupska,  podjęcie  Uchwały z 30 października 1990 roku i  Uchwały
z  dnia  27  listopada  1991  r.  w  sprawie  herbu  miasta  Słupska,  jego  wizerunku  i  opisu
technicznego. Nie obyło się bez sporów i dyskusji historycznych. Symbole miasta stanowią
ważny element tożsamości geograficznej, społecznej czy promocji miasta. Samorząd słupski
należy do tych samorządów, który posiada oprócz herbu, flagę i hymn. Z inicjatywy Prezydenta
Miasta 30 listopada 2005 roku Rada Miejska w Słupsku, Uchwałą Nr 627 ustanowiła flagę
Miasta  Słupska.  Jest  to  nawiązanie  do  historycznej  flagi  miasta,  a  pomysłodawcą  oraz
realizatorem ustanowienia Hejnału Słupska była Danuta Lipska - zastępca naczelnika Wydziału
Kultury, Sportu i Promocji Miasta Urzędu Miejskiego w Słupsku. Jury pod przewodnictwem
Pana  Bohdana  Jarmołowicza  przy  współudziale  pani  radnej  Ewy  Kumik,  pana  Leszka
Kułakowskiego i pani Danuty Lipskiej wybrała kompozycję pana Jacka Stańczyka ze Słupska,
który jest także autorem hejnału usteckiego, co pięknie wpisuje się w idee Dwumiasta.
Uchwałą Rady Miejskiej z dnia 28 kwietnia 2004 roku błogosławiony Bronisław Kostkowski
ustanowiony został patronem miasta Słupska. 
W ostatnich  kadencjach  wiele  mówiono  o  idei  Dwumiasta  pomiędzy  Słupskiem a  Ustką.
Łącząc  walory  turystyczne  Ustki  oraz  potencjał  Słupska  jako  centrum  gospodarczo  -
kulturalnego tworzymy wyjątkowy zespół miejski, a jako samorząd możemy przyczyniać się
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do rozwoju współpracy gospodarczej, społecznej i kulturalnej, z pożytkiem dla mieszkańców
i turystów. 
Zmiany w nazwach ulic,  placów, skwerów czy nadawanie nowych nazw, do dziś to ważna
kompetencja Rady Miejskiej,  a dyskusje czy spory na tym tle były częstym zjawiskiem na
posiedzeniach komisji i Rady. Tak było w przypadku uchwały z dnia 21 listopada 1992 roku
w  sprawie  likwidacji  pomnika  „Zwycięstwa  i  Braterstwa  Broni  Żołnierzy  polskich
i  radzieckich” przy  placu  Zwycięstwa  oraz  ustanowienia  pomnika „Żołnierzom  polskim
wałczącym  za  Ojczyznę”.Gdy  spojrzymy  na  Obwieszczenie  dotyczące  pierwszych
demokratycznych wyborów z 1990 roku, to zauważymy, iż niektórzy kandydaci na radnych
mieszkali  na  osiedlu  Budowniczych  Polski  Ludowej  przy  takich  ulicach,  jak:  Bolesława
Bieruta, Władysława Gomułki, Marcelego Nowotki. Dziś nie ma już takich pozostałości po
„okresie PRL-u”, a w przyjmowanym nazewnictwie w przestrzeni publicznej samorząd słupski
stara się podkreślać osoby szczególnie zasłużone dla miasta - rondo Witolda Zblewskiego, ulica
Stanisława  Szpilewskiego,  dla  regionu  -  rondo  Stanisława  Kądzieli,  związanych  z  historią
Polski  -  rondo  Jacka  Kuronia,  kulturą  -  ulica  Zbigniewa  Herberta,  ale  również  i  naszym
funkcjonowaniem w Unii Europejskiej - nazwy od stolic państw członków UE, zaproponowane
w VI kadencji.
19 czerwca 1994 roku, odbyły się przy bardzo niskiej frekwencji (tylko 33 %) kolejne wybory,
wybierano skład rady gmin drugiej kadencji. Rada Miejskaw tej kadencji kontynuuje podjęte
wcześniej działania, wykonuje zadania opisane w Ustawie o samorządzie gminnym, wzbogaca
o  inne.  Rozwija  się  partnerska  współpraca  Miasta  Słupska  z  miastami  w  Europie.  Warto,
tu wspomnieć, iż Słupsk w tym minionym 25-leciu zawarł kolejne porozumienia bliźniacze,
w  ramach  których  do  dziś  trwa  wielopłaszczyznową  współpraca,  szczególnie  związana
z  wymianą  młodzieży,  czy  wymianą  kulturalną.  Miastami  partnerskimi  Słupska  są  m.in.:
Carlisle, Vantaa, Flensburg, ale też Buchara, Vordingborg czy Grodno i Fredrikstad. 
Tym podpisanym porozumieniom towarzyszyły wyjazdy, spotkania i  debaty radnych, władz
miasta, pracowników samorządowych, ale przede wszystkim w szerszym zakresie angażowali
się  w  to  zwykli  mieszkańcy  -  indywidualnie  lub  poszczególni  przedstawiciele  działający
w różnych strukturach gospodarczych i kulturalnych. Ta partnerska, powiem więcej pionierska
w skali  kraju współpraca,  jeszcze długo przed przystąpieniem Polski  do Unii  Europejskiej,
stała  się podstawą do wyróżnienia Miasta  Słupska,  Samorządu,  jego władz w 1993 roku -
"Dyplomem Honorowym Rady Europy",  w 1994 roku -  "Flagą  Honorową Rady Europy",
w 1997 roku - "Tablicą Honorową Rady Europy" i jak zapewne Państwo pamiętają - w 2014
roku miasto Słupsk otrzymało prestiżową "Nagrodę Główną Rady Europy".
III  kadencja  (1998  –  2002)  to  ważne  z  perspektywy  mieszkańców,  dokończenie
uporządkowania handlu na ul. Starzyńskiego, Wojska Polskiego, zmiany w obrębie targowiska
miejskiego i szczególnie ważne zmiany w oświacie. 
Jak  wyglądał  handel  w latach  dziewięćdziesiątych,  nie  muszę  chyba nikomu przypominać,
młode pokolenie  niech  lepiej  dowiaduje  się  o  nim z  kart  historii.  O ówczesnym słupskim
handlu, pięknie pisze w swoich wspomnieniach złożonych do Biura Rady pan radny Zbigniew
Zielonka. Dziś dominują sklepy wielkopowierzchniowe i galerie handlowe.  
Już od 1990 roku zadaniem własnym gminy staje się prowadzenie przedszkoli, gminy mogą też
przejmować  prowadzenie  szkół  podstawowych.  Od  1  stycznia  1994  roku  prowadzenie
przedszkoli i szkół podstawowych staje się obowiązkiem własnym gminy. Bardzo ważny dla
oświaty  jest  rok  1999  –  praktycznie  cała  oświata  przechodzi  w  gestię  samorządów
terytorialnych,  powstają  gimnazja,  tworzy  się  nowa  sieć  szkół  w  mieście,  zaczyna
funkcjonować  system  egzaminów  zewnętrznych,  zmieniają  się  podręczniki  i  programy.
W  szkołach  mamy  wyż  demograficzny,  a  wydatki  na  oświatę  stanowią  znaczną  pozycje
w budżecie.
W 1990 roku pojawia się jako jedna z pierwszych,  interpelacja do Prezydenta Miasta  pani
radnej  Krystyny  Danileckiej  o  potrzebie  budowy  nowej  szkoły  na  Osiedlu  Westerplatte.
Inwestycja zostaje zrealizowana w III  kadencji,  uroczyste  otwarcie  tej  placówki odbyło się
1  września  1999  roku.  Interpelacja  jest  instrumentem  kontroli  radnych  nad  działalnością
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Prezydenta Miasta i jednostek organizacyjnych. Stwarza każdemu radnemu prawo zwracania
się  z  zapytaniami  w  każdej  sprawie,  prawo  żądania  odpowiedzi  i  prawo  wyciągania  
z nich wniosków. Dziś interpelacja radnych przybrała postać instytucji, której celem jest nie
tylko uzyskanie odpowiedzi na zadane pytanie, lecz także sprowokowanie dyskusji, ewentualne
zajęcie  przez  Prezydenta  stanowiska  w  danej  kwestii,  a  najczęściej  szybkie  rozwiązanie
problemu.  W  historii  słupskiego  samorządu  zapisanych  jest  setki  interpelacji  i  zapytań,
wielokrotnie wspominają Państwo radni o nich w swoich wspomnieniach, ale jedno pozostaje
niezmienne - byli i są radni, którzy „uwielbiają” je wygłaszać.    
27  października  2002  r.  odbyły  się  kolejne  wybory  samorządowe,  będzie  to  IV kadencja
samorządu  terytorialnego  miasta  Słupska  oraz  pierwsza  jednoosobowych  organów
wykonawczych gmin –  wójtów,  burmistrzów,  prezydentów miast -  wybranych w wyborach
bezpośrednich.  Do tej  pory o obsadzeniu stanowisk wójtów, burmistrzów czy prezydentów
miast decydowały Rady, a nie bezpośrednio ogół wyborców. Ta zmiana ustrojowa miała więc
charakter  fundamentalny:  gospodarzy  miast  i  gmin  zaczęto  wybierać  w  wyborach
powszechnych,  równych,  tajnych  i  bezpośrednich,  dotychczasowy  zarząd  gminy  został
zastąpiony  przez  organ  jednoosobowy.  Pomysł  bezpośrednich  wyborów  pojawiał  się  od
początku  demokracji  samorządowej  w  Polsce,  czyli  od  1990  roku,  w  gronie  ówczesnych
decydentów brakowało jednak odwagi, a kolejne większości parlamentarne sprzeciwiały się tej
formie  elekcji,  argumentując,  że  jednoosobowy ośrodek  władzy,  praktycznie  bez  kontroli,
zostanie wyposażony w zbyt duże prerogatywy, co grozi patologiami i korupcją. Wydaje mi się,
że czas pokazał, iż te obawy okazały się zasadne w dużej mierze. 
Od 2002 r. prezydenci, burmistrzowie, wójtowie zyskali bardzo mocną pozycję, przestali być
zależni  od zmieniających się  układów w radzie,  uwolnili  się  od politycznego uzależnienia,
zyskali szerokie kompetencje. Nasuwa się jednak pytanie - Czy wszyscy i wszędzie potrafili
z tego korzystać  ?
Niezaprzeczalnym faktem będzie, iż wybory bezpośrednie zdynamizowały życie samorządowe,
zyskały od razu powszechną akceptację społeczną, pozwoliły bowiem mieszkańcom dokonać
świadomego  wyboru  konkretnej  osoby  i  głoszonego  przez  nią  programu.  Nowością
w kampaniach wyborczych po 2002 roku stały się prawybory i debaty medialne z udziałem
kandydatów  zarówno  na  prezydenta  jak  i  radnych,  dające  możliwość  autoprezentacji
i przedstawienia szczegółów programu. Tak będzie też w Słupsku, gdzie wybory samorządowe
będą  wielkim  krokiem  w  kierunku  społeczeństwa  obywatelskiego,  będą  burzyły
dotychczasowe układy partyjne i czyniły klarowniejszym proces podejmowania decyzji, który
do tej pory był niezbyt przejrzysty. 
W Słupsku nie brakowało konfliktów i zadrażnień w łonie samej Rady (tak było już w trakcie
I kadencji) oraz pomiędzy organem uchwałodawczym (radą) a wykonawczym (prezydentem)
szczególnie w trakcie V i VI kadencji. Prezydent był zmuszony do szukania akceptacji swoich
decyzji w podzielonej Radzie, proporcjonalnej obsady stanowisk, składania różnego rodzaju
propozycji w zamian za poparcie. Nieskuteczne okazały się z powodu niskiej frekwencji dwa
referenda w słupskim samorządzie  w 2012 r., 2013 r. odwołujące Prezydenta Miasta. 
Szanowni Państwo, Koleżanki i Koledzy ! 
Artykuł 163  Konstytucji RP stanowi, że "Samorząd terytorialny wykonuje zadania publiczne
nie zastrzeżone przez Konstytucję lub ustawy dla organów innych władz publicznych". 
Wszyscy  bardzo  dobrze  znamy  ten  zapis,  zastanawiałem  się  jakimi  przykładami  go
zobrazować. Radni Rady Miejskiej w Słupsku podjęli uchwałę intencyjną w sprawie określenia
kierunków działalności Prezydenta - dla rozwoju miasta - istotna uchwała, znalazł się tam też
zapis  o  budowie  szaletu  miejskiego  –  zresztą  zrealizowany  ku  zadowoleniu  turystów
zatrzymujących się na Placu Zwycięstwa. Ale czytając protokoły z posiedzeń Rady, trudno nie
zauważyć sporów o wysokość opłat za korzystanie z tego „przybytku”.  
Za drobną „wpadkę” naszego samorządu można uznać pozostawienie bez „gospodarskiego”
dozoru  terenu  po  byłych  Słupskich  Fabrykach  Mebli  i  koncepcjach  wielkiego  centrum
handlowego. Żadnym usprawiedliwieniem jest fakt, iż teren nie jest Miasta. Co widzimy dziś –
pustkę, teren który coraz bardziej przypomina obszar leśny – Panie Prezydencie, może czas
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zacząć egzekwować podatek leśny albo rolny od dzisiejszego właściciela  tego terenu. Inny
przykład – Uchwała,  którą Rada Miejska powołała wspólnie ze słupskimi przedsiębiorcami
Spółkę „Baszta” zajmującą się handlem, uchwałą z dnia 26 stycznia 1994 roku Miasto zbyło
udziały w Spółce, następnie podjęto uchwałę o jej likwidacji, uznając iż Spółka nie spełnia
oczekiwań i likwidowano ją prawie 20 lat, data wykreślenia z KRS to 13 kwietnia 2012 roku.
Historia lubi się powtarzać - wśród radnych było i jest wielu historyków i pasjonatów historii.
Nasuwa się pytanie – czy również tak, długo będziemy likwidować spółkę – Agencję Promocji
Regionalnej „Ziemia Słupska” ? 
Przygotowując  to  moje  wystąpienie,  odbyłem  wiele  rozmów  z  Koleżankami  
i  Kolegami,  którzy  pracowali  w  słupskiej  Radzie  Miasta,  zapoznałem się  z  dokumentami
źródłowymi,  wspomnieniami  tych z  Państwa Radnych,  którzy zechcieli  je  złożyć do Biura
Rady,  dlatego  chyba  mogę  powiedzieć,  ponad  wszelkimi  podziałami  politycznymi,  bez
względu  na  dzielące  nas  różnice,  iż  wymiernym,  widzialnym  sukcesem,  tego  25  –  lecia
słupskiego samorządu jest - prywatyzacja Energetyki Cieplnej 2002 rok, budowa oczyszczalni
ścieków, inwestycja prowadzona przez „Wodociągi Słupsk”zakończona w 2010 roku, realizacja
„Programu  gospodarki  wodno-ściekowej  w  rejonie  Słupska”  o  wartości  ok.  25  mln  euro,
dofinansowana ze środków unijnych, kompleksowy program segregacji odpadów w Bierkowie
dla miasta Słupska i powiatu słupskiego realizowany w latach 2005 – 2007 również z udziałem
środków  z  Unii  Europejskiej,  czy  długo  oczekiwana  i  aktualnie  realizowana  inwestycja
„słupskiego ringu”.
Energetyka Cieplna. Wspólnie z Radnymi – Stanisławem Szukałą, Bogusławem Dobkowskim,
Wiesławem Ciesielskim byłem w zespole, który pracował nad tą prywatyzacją, pracowaliśmy,
jak to się mówi „przy otwartej kurtynie”. Przypomnę słowa - wówczas wiceprezydenta Jerzego
Wandzla  –  „[…]  aby  te  pieniądze  z  prywatyzacji  zostały  spożytkowane  z  korzyścią  dla
mieszkańców”.    
No  właśnie  finanse.  Można,  długo  o  nich  mówić,  ale  patrzę  w  stronę  radnego  Roberta
Kujawskiego,  który  przez  niektórych  uważany  jest  za  specjalistę  w  dziedzinie  finansów
samorządowych. Dziś finanse to nie tylko problem powiatów, także gminom brakuje pieniędzy.
Podstawowym  źródłem  finansowania  powinny  być  dochody  własne  i  subwencja  -  czyli
pieniądze z budżetu państwa. A tych pieniędzy jest ciągle za mało i dlatego by przeprowadzać
różne inwestycje trzeba sięgać po różne dotacje, kredyty, obligacje – jednym słowem zadłużać
miasto.  To kolejna rzecz,  nad którą debatowano podczas obrad Rady Miejskiej,  a dyskusje
przybierały często „burzliwy” charakter. Jak się czyta protokoły z posiedzeń Rady Miejskiej w
Słupsku, to często trudno uwierzyć „słowu pisanemu”. Dziś, aby dostać dofinansowanie z Unii
Europejskiej  potrzebny jest wkład własny i to wcale nie taki mały.  I choć takie inwestycje
samorządowe uratowały po części polską gospodarkę przed kryzysem, to znacznie pogorszyły
kondycję  samorządową.  Dzisiejsze  problemy finansowe Miasta  Słupska,  to  nie  tylko  efekt
„zadłużania”,  błędnych  decyzji,  ale  również  polityki  państwa,  która  prowadziła  do
przekazywania  samorządom  zadań,  bez  zabezpieczenia  środków  finansowych.  
W samorządzie wiele jest do poprawy, są też pozytywy. Chociażby ostatnio cieszący się dużym
zainteresowaniem - budżet obywatelski.
Wspomniałem o tych pozytywnych elementach w działalności naszego samorządu – czas na
„minusy”.  Większość  moich  rozmówców,  aktualnych  i  byłych  radnych  wskazywała  na  –
problem z inwestycją „Park Wodny”, nie do końca przemyślaną „modernizację Stadionu 650-
lecia” i osiem lat (V i VI kadencja) posłużę się tytułem znanego polskiego serialu z 1965 roku -
„Wojna domowa”.
O  Parku  Wodnym  powiedziano  i  napisano  chyba  już  wszystko,  nie  będę  się  powtarzał,
a sporów i dyskusji nie da z niczym porównać. 
Co do modernizacji Stadionu – to w jednaj z gazet lokalnych znalazłem takie słowa dyrektora
SOSiR:  „Nie  ma  się  jednak  co  łudzić,  że  stadion  –  nawet  z  halą  sportową  –  stanie  się
przedsięwzięciem dochodowym. Jego roczne utrzymanie pochłaniać będzie ok.  500 tys.  zł,
a  planowane  wpływy  –  w  najlepszym  razie  –  będą  na  tym  samym  poziomie”.  Czy  tą
modernizację  możemy  zapisać  po  stronie  „minusa”?  Mimo  sporych  kosztów  warto  było
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przywrócić stadion do życia, bo oprócz tego, że jest ważnym elementem historii miasta, to
może stać się miejscem narodzin nowych mistrzów sportu. 
25 lat działalności samorządu ! Przyjmiemy piękne i doniosłe przesłanie, ale istotne pozostaje
pytanie  –  co  dalej?  Jubileusz  -  to  również  tradycyjne  życzenia,  zatem  czego  życzyć
samorządom w Polsce, czego życzyć słupskiemu samorządowi ? 
Po pierwsze - samorząd w Polsce musi się nadal unowocześniać, a wójt, burmistrz, prezydent,
musi  stać  się  autentycznym liderem lokalnej  społeczności,  nie  tylko  reagującym na  opinię
publiczną,  ale  też  kształtującym ją,  prowadzącym dialog  z  mieszkańcami,  by czuli  się  oni
podmiotem życia lokalnej społeczności, a nie tylko przedmiotem. Prezydent znaleźć musi czas
na współpracę z radnymi, radni na dialog z mieszkańcami, wspólnie na umacnienie samorządu,
na skuteczne lobbowanie w interesie lokalnej społeczności.
Po drugie – istotna jest  kwestia prawnej  i  finansowej stabilizacji  w samorządzie.  Podstawą
polityki  finansowej  prowadzonej  przez  samorząd  są  wieloletnie  plany  finansowe.  Jeżeli
mówimy  o  planowaniu  rozwoju,  przewidywalności  polityki  władz  publicznych,  potrzebie
budżetu  zadaniowego  –  to  zacznijmy  od  stabilizacji  subwencji  i  dotacji  otrzymywanych
z  budżetu  centralnego.  Przekazywanie  nowych  zadań,  albo  rozszerzanie  zakresu
dotychczasowych bez odpowiednich zmian w  jednostkach samorządu terytorialnego, będzie
skutkowało  brakiem  środków  finansowych,  co  niewątpliwie  spowoduje  zmniejszenie
inwestycji lokalnych. 
Nowelizacja  Ustawy o  samorządzie  gminnym  sprzed  kilku  dni  (15  maj  2015  r.)  stanowi
doprecyzowanie  istniejących  zapisów,  zachętę  do  łączenia  się  samorządów,  powstawania
centrów usług wspólnych. Jest krokiem w dobrym kierunku, ale czy nie czas już na zasadnicze
zmiany.   
I  po  trzecie  dla  Słupska  -  byłoby  idealnie,  gdyby  słupski  samorząd  podejmował  dojrzałe
i przemyślane decyzje, szczególnie w perspektywie finansowej 2014 – 2020, gdzie ważnym
nowym  narzędziem  dedykowanym  miastom  oraz  ich  obszarom  funkcjonalnym,  będą
zintegrowane  inwestycje  terytorialne.  Ale dojrzewanie  jest procesem,  to ciągły  proces
uczenia się  od  drugiej  osoby  i wymagania  od  siebie.  By  budować  więzi  i  kształtować
przyszłość  naszej  „Małej  Ojczyzny”  jaką  jest  Słupsk,  trzeba  wspólnie  i  aktywnie  działać,
wsłuchiwać się w głos mieszkańców, znać ich potrzeby i  problemy, opierać się na historii,
tradycji i ogólnoludzkich wartościach. Słupsk ma ogromny potencjał – są nim jego mieszkańcy.
W  imieniu  Radnych  wszystkich  kadencji  od  1990  roku,  chciałbym  bardzo  serdecznie
podziękować  Paniom z  Biura  Rady,  dziś  Biura  Obsługi  Rady Miejskiej,  na  czele  z  Panią
dyrektor Barbarą Sienkiewicz, Drogie Panie - cenimy Wasz profesjonalizm, takt i cierpliwość.
Dziękuję również wszystkim pracownikom samorządowym Słupskiego Ratusza, szczególnie
tym z długoletnim stażem. Macie Państwo swój  niezaprzeczalny wkład w budowanie słupskiej
samorządności. (brawa)       
Dziękując  Państwu  za  uwagę,  zakończę  cytatem  Henrego  Forda,  kierując  go  do  byłych,
obecnych i przyszłych Radnych oraz Prezydentów – „Połączenie sił to początek, pozostanie
razem to postęp, wspólna praca to sukces”.Dziękuję.”
(Brawa)
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:” Dziękuję bardzo. To mówił były radny,
historyk i przede wszystkim nauczyciel, więc musicie Państwo wybaczyć ten przedłużający się
czas. To był kawałek historii. 
Miło mi poinformować, że przed salą obrad mogą Państwo oglądać wystawę przygotowaną na
okoliczność  naszego  święta,  a  po  sesji  będzie  można  jeszcze  obejrzeć  film.,  a  to  zasługa
Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej.  Muszę o tym w tym momencie powiedzieć,
żeby nie umknęło to naszej pamięci.

Ad.pkt 4. Uchwalenie Przesłania Jubileuszowego Rady Miejskiej w Słupsku.

Przewodnicząca Rady Miejskiej  Beata Chrzanowska:”Szanowni Radni,  Drodzy Goście! Dla
upamiętnienia tak ważnego dla nas dnia – święta 25-lecia samorządności, pan Jerzy Lisiecki –
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radny  w  latach  1990-1994  odczyta  treść  Jubileuszowego  Przesłania  Rady  Miejskiej  do
Słupszczan i Gości odwiedzających nasze miasto. Bardzo proszę pana Lisieckiego.” (brawa)
Pan Jerzy Lisiecki:”Pani Przewodnicząca. Panie Prezydencie. Panie i Panowie Radni. Drodzy
Goście.  Mieliśmy  szczęście  jako  radni  pierwszej  kadencji  rozpocząć  budowę  samorządu
słupskiego  i o te rzeczywiście prawdziwe przejęcie władzy przez mieszkańców, w całej Polsce
również. U nas w Słupsku należało uruchomić mechanizmy gospodarki rynkowej, mechanizmy
działalności publicznej, społecznej. No cóż 25 lat minęło. Te 25 lat również sukcesy w Słupsku,
również  sukcesy  w  Polsce.  O  tym  powinniśmy  pamiętać  i  to  przekazywać  już  nowemu
pokoleniu.
Pani Przewodnicząca, a teraz już tekst Przesłania Jubileuszowego Rady Miejskiej w Słupsku.
Szanowni Słupszczanie, Szanowni Goście!
Pierwsze demokratyczne wybory do rad gmin odbyły się 27 maja 1990 roku, od tego dnia
możemy  mówić,  że  w  Rzeczypospolitej  przywrócono  SAMORZĄDNOŚĆ.  Wspólnoty
samorządowe stały się rzeczywistymi gospodarzami miast i gmin.
Wprowadzenie  samorządu  terytorialnego  było  odważnym  i  doniosłym  aktem  ustrojowym,
a  budowa  samorządności  wymaga  dużego  wysiłku  organizacyjnego  i  zaangażowania
społecznego.
„Nie wystarczy mieć cel,  trzeba jeszcze wiedzieć,  jak ten cel  osiągnąć”  -  słowa profesora
Jerzego Regulskiego wypowiedziane w 1990 roku  w trakcie prac nad Ustawą o samorządzie
terytorialnym podpowiadały, jak należy rozumieć IDEĘ SAMORZĄDNOŚCI.
Samorząd  terytorialny  w  wolnej  Rzeczypospolitej  Polskiej  jest  podstawowym  segmentem
władzy  publicznej  wykonującej  zadania  na  rzecz  obywateli.  Zarządza  on  sprawami
mieszkańców miast i gmin w imieniu własnym i na własną odpowiedzialność. Demokratycznie
wybrane organy władzy działają z mandatu wspólnoty samorządowej  i pod jej kontrolą.
25 lat Samorządności to czas, który przyniósł dużo doświadczenia. W praktyce działalności
samorządu  ujawniło  się  wiele  problemów tłumiących  wyzwalanie  potencjału  rozwojowego
i aktywności obywatelskiej. Dostrzegamy potrzebę dalszej pracy dla ustawowego uregulowania
zakresu zadań, jak i ich finansowania. Mieszkańcy Słupska potrafią korzystać z odzyskanej
wolności  i  samorządności,  zyskali  możliwość  współdecydowania  o  sprawach  ważnych  dla
miasta i regionu.
Składamy wyrazy  uznania  tym,  którzy  w  minionym  okresie  aktywnie  pracowali  na  rzecz
miasta  i  mieszkańców.  Jednocześnie  zobowiązujemy  się  do  dalszej  aktywności  na  rzecz
rozwoju społeczeństwa obywatelskiego, do działań dla wzrostu zamożności mieszkańców, do
gospodarczego rozwoju Słupska i regionu. 
Niech  każdy  uczestniczący  w  życiu  naszej  „Małej  Ojczyzny”  czuje  się  Samorządowcem!
Słupsk, 27 maja 2015 roku.”
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Dziękuję bardzo.
Wysoka  Rado!  Widzę wszystkich radnych bieżącej kadencji. Proszę o uchwalenie Przesłania.
Nie będę słyszała oklasków?
(brawa)
Stwierdzam, że Rada Miejska w Słupsku przez aklamację uchwaliła Przesłanie Jubileuszowe.
(Przesłanie Jubileuszowe stanowi załącznik Nr 8 do niniejszego protokołu).

Ad.pkt 5. Zakończenie sesji, pamiątkowa fotografia radnych kadencji 1990-2015.

Przewodnicząca  Rady  Miejskiej  Beata  Chrzanowska:”Za  chwilę  nasza  uroczysta  sesja
dobiegnie końca. Proszę wszystkich o powstanie. Sztandar Miasta wyprowadzić!
(Poczet sztandarowy wyprowadził Sztandar Miasta).
Przewodnicząca Rady Miejskiej Beata Chrzanowska:”Dziękuję, proszę usiąść.
Przed zamknięciem sesji zaproszę wszystkich do wspólnej fotografii.
Zdjęcie  wykonają  uczniowie  Zespołu  Szkół  Technicznych  w  Słupsku,  z  klasy  o  profilu
fotograficznym,  pod kierunkiem Krzysztofa  Tomasika.  Jak każdy jubileusz,  również  i  nasz
samorządowy,  nie  może  się  odbyć  bez  dzielenia  tortu  -  taką  mamy  tradycję.  Po  sesji,
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po  wspólnej  fotografii  zapraszam więc  na  jubileuszowy tort  przygotowany przez  uczniów
Centrum Kształcenia Praktycznego w Słupsku.
Wysoka Rado, Szanowni Goście! Zamykam sesję Rady Miejskiej w Słupsku.”

Protokołowała                                                                                      Przewodnicząca
                                                                                                     Rady Miejskiej w Słupsku
Bożena Dacko
                                                                                                          Beata Chrzanowska
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